
hosszan tartó verseny lesz, amely sok éven
át tartani fog, és érdemes lesz rá mûvet
komponálni. – A lebonyolításról elmondta:
ez egy magyar zeneszerzôverseny, de nincs
kizárva a határon túli magyarok részvétele
sem, vagy minden más olyan zeneszerzôé,
aki magyarnak vallja magát. Ennek megfe-
lelôen hat külföldön élô magyar is beküldte
a pályamunkáját. Ezt a kitételt, mint mond-
ta, azért is tartja fontosnak, mert három leg-
nagyobb nevû újkori magyar zeneszerzônk,
Ligeti, Kurtág és Eötvös életük nagy részét
külföldön töltötték, vagy töltik. – Ezért sem
akartuk kizárni azokat, akik elhagyták az
országot. A magyar zenekultúra továbbfej-
lesztése mellett célul tûztük ki azt is, hogy
népszerûvé tegyük a kortárs mûveket a ze-
nekarok és a hallgatóság körében is. Az
együttesek általában nem szívesen játsza-
nak kortárs mûveket, egyrészt azért, mert
nagyon nehezek, vagy mert ezek a hu-
szadik, huszonegyedik századi alkotások
távol állnak az 1900-as évekig megírt ze-
néktôl. Valahogy generálnunk kell, hogy
ezek a zenészek ilyeneket is játsszanak.
Ugyanakkor a közönség is fél a kortárs
daraboktól, de abban az esetben, ha ez a
verseny egy divatos formában történik, ez a
hozzáállás megváltozhat, és a kíváncsiság

kezd majd dominálni, mi legalábbis ebben
reménykedünk. Ugyanakkor tisztában va-
gyunk azzal, hogy ez nem lesz gyors siker,
hiszen nem egy Megasztár, amit létrehoz-
tunk, de úgy gondoljuk, hogy ez a lassú
siker talán idôt állóbb lesz, és megmozdítja
a zeneszerzôket is. Rengeteg végzett zene-
szerzônk van, aki nem ebbôl él, és egyre
kevesebb család bíztatja a gyermekét arra,
hogy legyen zenész, mert látja a jelenlegi
negatív kulturális boomot – mondta el Gôz
László, majd hozzátette: – Nem csinálnám,
amit csinálok, ha nem bíznék abban, hogy
ezt át lehet fordítani. Ebben az országban
még mindig vannak olyan zeneszerzôk,
akik után két kézzel kapnak külföldön, s
minket most igazából az érdekel, mi van
még ôutánuk. Ha nem tudnánk elérni, hogy
egy zenekar megtiszteltetésnek érezze,
hogy egy fiatal szerzô darabját elôször,
ôsbemutatóként adja elô, akkor nagy a baj.
Akkor a saját köldökzsinórját vágja el a
zenésztársadalom, hiszen ha nem lesznek
zeneszerzôk, akkor kétszáz év múlva nem
lesz mirôl beszámolni. Ha mi ehhez csak
egy kis százalékban hozzájárulunk a leme-
zeinkkel, a legnagyobb magyar kortárs-
zenei gyûjteményünkkel és a munkánkkal,
akkor már eredményt értünk el.

A verseny döntôje 2009. január 12-én a
Mûvészetek Palotája Bartók Béla Nemzeti
Hangversenytermében lesz, ahol mind a
nyolc mûvet bemutatják az UMZE Kamara-
együttes, valamint a Magyar Telekom Szim-
fonikus Zenekar közremûködésével. A
koncertet élôben közvetíti az MR3 Bartók
Rádió. A darabok elhangzása után a fôzsûri
a helyszínen ül össze döntéshozatalra, majd
ünnepélyesen kiosztja a díjakat. A fôzsûri
tagja Dr. Batta András, Hamar Zsolt, Jeney
Zoltán, Keller András, Rácz Zoltán és
Soproni József.
Az elsô helyezettek díja kamarakategóriá-
ban 500 ezer, illetve nagyzenekari kategó-
riában 1 millió forint, a második helyezettek
375 ezer, illetve 750 ezer, a harmadikok 250
ezer, illetve 500 ezer forint díjazásban része-
sülnek. Az elsô és harmadik díjakat az
Artisjus Szerzôi Jogvédô Iroda Egyesület, a
második díjakat az Oktatási és Kulturális
Minisztérium ajánlotta fel. A verseny külön-
díjait a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egye-
tem, a Bartók Béla Zenemûvészeti Szakkö-
zépiskola és Gimnázium, valamint a Magyar
Zeneszerzôk Egyesülete adja. A verseny fô
támogatója a Hungarofest – Reneszánsz Év
2008 programiroda.  
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❙ Az elôadó-mûvészeti törvényhez több
mint nyolcvan módosító indítvány érke-
zett a parlamenti vitán… 

– Ezekbôl a javaslatokból az rajzolódott ki,
hogy az ellenzéki pártok nem támogatják
magát a törvényt. S ezért aztán akadtak olyan
indítványok is, amelyek magát az elôadómû-

vészeti törvény lényeges elemeit kérdôje-
lezték meg, és olyanok, amelyek egyes feje-
zeteinek az elhagyását javasolták. Az ország-
gyûlési vita során kiderült az is, hogy az
SZDSZ bizonyos módosításokkal szavaz
csak mellette. Akadnak persze olyan indítvá-
nyok is, amelyek konkrét szabályokat, ki-

sebb változtatásokat javasolnak. Ezek fontos
módosítások, lényeges pontosítások, de
nem alapjaiban kérdôjelezik meg a törvényt.
A normál menetrend szerint november vé-
gén a módosító indítványokról dönt az or-
szággyûlés, majd december elsô felében sor
kerül a végszavazásra is. Ha a parlament el-

Heves viták és módosító
indítványok a Parlamentben
Dr. Gyimesi László bízik abban, hogy a szerzôi jogi törvény nem változik

Novemberben került az országgyûlés elé az elôadómûvészeti, valamint a szerzôi jogi törvényrôl

szóló elôterjesztés. Mindkét javaslathoz számos módosító indítvány érkezett, de várható, hogy

lényegesen egyik törvény sem változik. Dr. Gyimesi László, a Mûvészeti Szakszervezetek 

Szövetségének elnöke, a Magyar Zenemûvészek és Táncmûvészek Szakszervezetének fôtitkára

elmondta, bár az elôadómûvészeti törvény egyik-másik pontja komoly vitákat váltott ki, 

jelentôs módosítás azonban eddig nem született. Várható tehát, hogy mostani formájában 

a parlament meg fogja szavazni az elôterjesztést, s ha ez megtörténik, akkor már tavasszal

életbe lép néhány pontja. Dr. Gyimesi László beszámolt arról is, hogy a szerzôi jogi törvény 

szintén nagy csatározást váltott ki.  Annak azonban nagyon örül, hogy végül sikerült meg-

védeniük az eredeti, az alkotók és az elôadómûvészek érdekeit legjobban képviselô tervezetet.
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fogadja az elôadómûvészeti törvényt, akkor
már a jövô év tavaszától fokozatosan életbe
lépnek az egyes pontjai. Bizonyos szabályo-
zások ugyanis már március 1-jétôl hatályo-
sak, de akadnak olyan részei a törvénynek,
amelyek csak 2010 januárjától esedékesek.
Ezek közé tartozik például a munkajogi ré-
szen belül a határozott idejû munkaszerzô-
dések határozatlan idejûvé változtatása is. 

❙ Mi a helyzet a költségvetési szabályozás-
sal?

– Szintén a 2010-es esztendôre vonatkozik,
akárcsak az adókedvezményt szabályozó
rendeletek. Bár ehhez még a brüsszeli bi-
zottság hozzájárulására is szükség van, na-
gyon lényeges pontját jelentik a törvénynek.
Ha ugyanis az adókedvezményre vonatkozó
rendelkezés életbe lép, az azt eredményezi,
hogy jelentôs többletforrásokat, akár 3-5 mil-
liárd forinttal több pénzt lehet majd a mûvé-
szeti területre fordítani. Ha minden idôben
lezajlik, akkor a jövô év januárjában már elin-
dulhat ez a kezdeményezés, amelynek hatás-
át, a befolyó pénzt már a második félévben
megkaphatják a mûvészeti intézmények. Az
adókedvezmény lényege, hogy ez egy film-
törvényhez hasonló konstrukció, és aki tá-
mogatja a mûvészeti tevékenységeket, az
jelentôs adókedvezményre számíthat. Egyéb-
ként a zenekari támogatás terén nem hoz kü-
lönösebb változást ez az új költségvetési
rész, hiszen eddig is a törvényben lefekte-
tetthez hasonló rendszer alapján döntöttek a
pénz elosztásáról. Így még mindenki kap
egy esztendôt arra, hogy javítson a pozíció-
ján, s minél jobban megfeleljen ezeknek a
kritériumoknak. 

❙ A módosító indítványok között akadtak
izgalmasabb felvetések?

– Ami talán számunkra, a törvény elôkészítôi
számára is meglepô volt, hogy elôzetesen is
elég sokféle módon értékelték az elôadómû-
vészeti tanács szerepét, de most is akadt több
javaslat, még olyan is, amely szerint erre a
testületre egyáltalán nincs is szükség… Min-
denesetre az, hogy sokat foglalkoztak a
tanáccsal, ígéretes. Különösen sok indítvány
érkezett a színházi területre vonatkozó szabá-
lyozásokra. A munkajogi kérdésekre vonat-
kozóan is terjesztettek elô a javaslatokat.  Az
allergikus pontok közé tartozott az a ren-
delkezés – ez egyébként a zenekar, a kórus és
a tánckar tagjaira nem vonatkozik – amely
szerint, ha az elôadómûvészeti szervezet
szakmai koncepciója megváltozik, akkor ez-
zel összefüggô ok miatt fel lehet azoknak a
szólistáknak mondani, akiket emiatt az elô-
adásszámuk legalább ötven százalékában

nem tudnak foglalkoztatni. De ezeknek a mû-
vészeknek is szigorú eljárási rend keretében
lehet csak felmondani, s magas összegû vég-
kielégítést kapnak. Természetesen mindez
kizárólag a határozatlan idejû szerzôdésekre
vonatkozik. Ez egy újfajta felmentési jogcím, s
érthetô, hogy sokan aggódnak az állásuk
miatt, de azt is át kellene látniuk, hogy ebben
a rendelkezésben is számos szabály védi a
munkavállalót. Ez tehát nem az igazgatói
önkény eszköze, s mindez nem jelenti azt,
hogy bárkit bármikor az utcára lehet tenni.
Ráadásul ezt a felmentést is indokolni kell, és
meg lehet támadni, tehát jogilag nem külön-
bözik más felmondásoktól. Szerintem rosz-
szabbul járnak a színészek, ha ez a szabály
kiesik a törvénybôl, de hát majd meglátjuk,
hogy a módosító indítványok vitája során
mire jutunk… Annak viszont örülök, hogy a
munkajogi szabályozás kérdéseivel, illetve
költségvetési résszel kapcsolatban nem érke-
zett olyan indítvány, amely a pénzelosztás
mértékét, lényegét kérdôjelezi meg. A
javaslatok között számos olyan akad, amely
az etnikai, kisebbségi szempontokat kéri job-
ban számon a támogatások elosztási elvén.
Ezek nagyon hasznos új pontosítások. Nem
gyôzöm hangsúlyozni, hogy a jelenlegi hely-
zetben – a gazdasági világválság és a magyar-
országi helyzet ellenére – a mûvészeti terü-
letre elôirányzott összegeken a kormány nem
változtatott, ami azt jelenti, hogy például a
zenekari támogatások nagysága körülbelül
1 milliárd 650 millió forint lesz. S bár igaz,
hogy ebben az összegben a minisztériumi
pénzek is benne vannak, akkor is elmond-
hatjuk, hogy a területre szánt összeg kb. 40
százalékkal emelkedik. Ami azért is óriási
dolog, hiszen máshol az elvonás, a támogatási
összegek csökkenése a jellemzô… 

❙ Akkor elégedettek a törvényjavaslat par-
lamenti fogadtatásával?

– Megpróbálunk örülni neki, hogy a több
éves munka végre meghozta a gyümölcsét.
Azt viszont eléggé elkeserítô látnunk, hogy
ez a törvény is a politikai csatározás színtere
lett. Mi pedig – naiv módon – abban hittünk,
hogy átlátva ennek a kezdeményezésnek a
fontosságát és úttörô-jellegét, mindenki az
elôadómûvészeti törvény mellé áll majd, s
politikai hovatartozástól függetlenül támo-
gatja. Mindez eléggé elveszi a szakma örö-
mét. Elkeserítô, hogy az ellenzék már jelezte,
ha kormányváltás történik, biztos, hogy vál-
toztatnak a még meg sem született elôadó-
mûvészeti törvényen…   

❙ Viszont egy másik törvénynél – igaz,
komoly harcok árán – de sikerült elér-

niük, hogy a tervezet ne változzon, s ne
hozza rosszabb helyzetbe a mûvészeket…

– A szerzôi jogi törvénynek azt a változatát,
amelyet mi is elônyösnek tartunk, nehéz
csatározás árán, hosszú hónapok munkájá-
val sikerült elfogadtatnunk a kormányzattal.
Most azonban, amikor az általunk is jónak,
vagy többségében jó módosításnak tartott
törvényjavaslat került a parlament elé, ismét
olyan módosító indítványok kerültek elô,
amelyek az eredeti, a mûvészek számára
hátrányos verzióra változtatták volna a tör-
vényt. Sôt, az üres hordozókra vonatkozó
szabályozást teljesen át akarták alakítani.
Mindez persze érthetô, hiszen emögött hi-
hetetlen nagyságú üzlet rejlik… Ezzel
magyarázható az is, hogy a szerzôi jogi
törvény néhány esztendôvel ezelôtt még
szinte senkit sem érdekelt, most azonban
nagy visszhangja van minden apróbb módo-
sításnak, s különbözô lobbik próbálják elfo-
gadtatni a számukra legkedvezôbb változ-
tatásokat. Az egyre bôvülô technikai
lehetôségeknek köszönhetôen ugyanis ez a
terület egyre jobban beépül a minden-
napokba, egyre több a felhasználó, így
egyre nagyobb piacot érint. Nem mindegy
hát, hogy ezen a területen ki milyen helyet
foglal el, és ki hogyan tudja érvényesíteni az
érdekeit. Egyébként sem egyszerû a helyzet,
hiszen a magyarországi szabályozás miatt az
Európai Unió brüsszeli bizottságával is vita
alakult ki. A szervezet ugyanis a monopol-
helyzetû jogkezelô intézményeket szeretné
megszüntetni. Ez a probléma nemcsak min-
ket érint, hanem más országoknál is hason-
ló módon mûködik a szerzôi jogvédelem.
Azért is furcsa ez az egész, mert 2006-ban,
amikor az osztrákok is hasonló szabályozást
hoztak létre, mint a miénk, s errôl a
bizottsággal egyeztettek, nem emeltek az
ügyben kifogást. Egy évvel késôbb azonban
problémásnak ítélték meg a jogvédelmet
nálunk, Csehországban és Hollandiában is.
Sôt, emiatt még a bizottság és az Európai
Parlament, valamint az Európai Bíróság
között is vita van. Szerencsére sikerült
elérnünk, hogy a kormányzat a mi álláspon-
tunkat vallja magáénak. Most, a módosító
indítványok ellenére is, a szöveg az eredeti
maradt, tehát az, ami számunkra is kedvezô.
A csatát tehát megnyertük, de látnunk kell
azt is, hogy a háborúnak még nincs vége…
S hiába értünk most el egy gyôzelmet, fel
kell készülnünk arra, hogy állandóan
lesznek újabb és újabb próbálkozások, nem
lesz tehát egyszerû feladat megóvni az
alkotók és az elôadómûvészek érdekét….

R. Zs.  

XV. ÉVFOLYAM 6. SZÁM 15

ZENEI KÖZÉLETÜNK
MÜPA

07-  25.11.2008  13:11  Page 15


